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Rudarji, delavci, kmetje, izobraženci, mladina, 
matere in očetje! 

i 

Neznosne razmere in stiska v ob-
stoječih šolskih prostorih v Velenjn 
vplivajo na zdravje in učni uspeh naših 
otrok. Matere so zahtevale od nas, da 
založimo vse sile za izboljšanje teh pri-
lik in zgradimo moderno osnovno šolo 
in popolno gimnazijo v Velenju. Ta 
gimnazija bo služila ne le Velenju, tem-
več bližnji in daljni okolici. Toda po-
manjkanje sredstev iz proračuna nas je 
napotilo na to, da razpišemo ljudsko 
posojilo za gradnjo osnovne šole in po-
polne gimnazije v Velenju. 

Zato poziva Občinski ljudski od-
bor slehernega našega prebivalca, da po 
svojih zmožnostih vpiše svoje posojilo 
v ta namen. 

Kdor hitro da - dvakrat da! 

L J U D S K I O D B O R M E S T N E O B Č I N E V E L E N J E 
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G o s p o d a r s k i pe rspek t i vn i načrt 
Z osvoboditvijo nemške okupaci je so 

se občini Velenje odprle vel ike nove 
perspekt ive. 

Osnovo za povečanje možnost i naše 
ve len jske občine da j e jo bogata ležišča 
lignita, ka te ra spada jo med na jboga t e j -
še bazene v naši državi. Ker je Slove-
n i ja v pogledu rezerv r j avega premoga 
v h i t r em nazadovanju , je jasno, da bi 
izpad na proizvodnj i r j avega premoga 
bilo pot rebno pokri t i s t r enu tno kalo-
rično m a n j v redn im ve len j sk im ligni-
tom. Ravno tako bo pot rebno v bodo-
čih letih nadomest i t i prevel iko potroš-
n j o za kur javo , ka j t i Sloveni ja t r enu t -
no uporab l ja v ta n a m e n letno večjo 
količino lesa, kakor pa znaša le tni pr i -
ras tek naših gozdov. V p r i m e r j a v o : let-
na poraba v le tu 1952 v Slovenij i je 
3,000.000 m 3 in bi mora la past i v dese-
tih letih na leto 900.000 m3 . 

Zarad i teh de js tev je naša v lada pro-
glasila rudn ik lignita v Velenju za 
k l jučni ob j ek t in invest ira ogromna f i -
nančna sredstva, da se rudn ik razvi je v 
enega izmed na jveč j ih ruda r sk ih ob jek -
tov v naši državi. 

Da bo Rudnik Velenje mogel kri t i 
vse novonasta le po t rebe slovenske in-
dustr i je , ki je seda j še v izgradnji , bo 
mora l svojo proizvodnjo lignita v bo-
dočih 10 letih dvigni t i od maks ima lne 
p redvo jne le tne proizvodnje v višini ca. 
240.000 ton na ca. 2,200.000 ton, t. j. p r i -
bližno za 10 kra t . Ta š tevi lka kaže 
ogromni napor , ka te rega bo mora l r u d -
nik naprav i t i v sorazmerno k r a t k e m ča-
su. Sedan ja kapaci te ta rudn ika znaša 
520.000 ton, k a r je v p r imer i s p redvo j -
no že za 2,2 k r a t več, toda še vedno 
premalo do končne zmogljivosti . 

Za doseganje tega ogromnega cil ja se 
bo mora l stalež osebja na rudn iku zna t -
no povečati in to od sedanj ih 1.471 za-
poslenih delavcev in uslužbencev na 
2.700 delavcev in uslužbencev v le tu 
1962, k a r je skoSfcj še enk ra t toliko. 

V zvezi z izgradnjo rudn ika v zgo-
r a j opisanih m e j a h bo po t rebno na 
področju občine Velenje zgradit i v skla-
du s pe rspek t ivn im p lanom še Kemo-
kombinat , k i bo še nada l j e izpopolnil 
indus t r i jo naše občine. 

Iz gornj ih podatkov se vidi, da se bo 
v p r ihodnj ih 10 letih prebivals tvo ob-
čine Velenje v n a j m a n j š i mer i podvo-
jilo, zaradi česar se občini Velenje s tav-
l j a jo velike naloge, da zadovolji vsem 
nasta l im pot rebam. 

Zaradi gorn jega dejs tva, je občina 
Velenje sestavila svoj 10 letni perspek-
t ivni plan, v ka t e r em mora dati osno-
ve za tako velik poras t n jenega p re -
bivalstva. Da se nasta le potrebe p r a -
vilno pokažejo, n a v a j a m o dvig preb i -
valstva občine Velenje : 

s t an je leta 1945 7.000 prebivalcev 
s t an j e leta 1952 9.550 prebivalcev 
s t an j e 1. 1962 (predv.) 15.000 prebivalcev 

od česar odpade na šoloobvezne otroke: 
s t an j e leta 1945 215 šolar jev 
s t an j e le ta 1952 682 šo lar jev 
s t a n j e leta 1962 1.070 šolar jev 

Gorn je številke kažejo, da se bo mo-
ralo prebivals tvo občine Velenje pove-
čati za 5.500 l judi , da se bodo mogle 
kr i t i pot rebe rudn ika po novi delovni 
sili. Ker na te r i tor i ju občine Velenje in 
v sosednj ih občinah ni viška delovne 
sile, bo t reba vso delovno silo dobiti 
iz drugih k r a j e v Slovenije. Žaradi tega 
bo pot rebno zgradit i za novo delovno 
silo tudi novo nasel je . Ker pa bo za 
svoje pot rebe zgradil rudn ik samo s ta-
novan j ske zgradbe, bo mora la občina 
Velenje zgradit i vse ostale zgradbe, na -
m e n j e n e dvigu ž iv l jen jskega s tandarda 
prebivals tva . 

V perspekt ivnem planu ve lenjske 
občine za p r ihodnj ih 10 let so predvi -
deni objekti , ki smo jih v tem članku 
nanizali . 

Vse navedene gospodarske izboljšave 
in gradi tev prepot rebnih objektov bi 
občina, oziroma bivši k r a j evn i odbori 
lahko delno že v pre tekl ih letih omo-
gočili. Pr iznat i je t reba, da se niso do-
vol j brigali za nabavo kreditov, oziro-
ma niso znali mobil izirat i lokalnih vi-
rov in dohodkov. 

Upamo, da bodo v bodoče vsi naši 
prebivalci podprl i gospodarski razvoj 
naše občine, ker si bomo s tem us tva -
rili pogoje za lepše ž ivl jenje . 

Idejni načrt za gradnjo Zdravstvenega 
doma v Velenju 

Ureditev opekarne 
Z ozirom na ogromne pot rebe po os-

novnem gradbenem mate r ia lu v Šale-
ški dolini je n u j n o potrebno, da se osa-
mosvoj imo predvsem z oskrbo zidne 
opeke, ki zahteva v sedan j ih pr i l ikah 
zna tne nepo t rebne t r anspor tne stroške, 
ki podražu je jo g r a d n j o s tavb v t u k a j š -
n j e m okolišu. 

Za proiavodnjo opečnih izdelkov so 
v Šaleški dolini dani vsi pogoji, da 
lahko močno konkur i r amo v ceni vsem 
tovrs tn im p o d j e t j e m v Sloveniji . Na 
razpolago je mnogo p rvovrs tne gline, 
za k u r j a v o p remog iz rudnika , pa tudi 
delovne sile n e m a n j k a . 

Ako pomislimo, da bi si bili že doslej 
lahko pr ihran i l i dese t ine mil i jonov di-
na r j ev , ki smo jih po nepo t rebnem iz-
dali za iz oddal jen ih k r a j e v dovoženo 
opeko, bi bili s tem d e n a r j e m lahko 
zgradili že mars ikakšno zgradbo več, 
kot pa smo jih p r i dosedanj ih pogojih. 
Vendar še ni vse zamujeno , k a j t i po-
t rebe po opečnih izdelkih, p redvsem 
zidakih, gredo v p r ihodnj ih letih v upo-
š t evan ja v redne mi l i jone komadov. 

V ta namen je n u j n o pot rebno zgra-
di t i v Šaleški dolini opekarno, ki bi 
oskrbovala potrošnike doline s ceneno 
zidno opeko. Pros tor za opekarno bi 
bil na jp r imerne j š i na obronku gozda 

Ležna, ca. 600 m severovzhodno od No-
T<,vega jaška, ker je v tem predelu dosti 

odgovar ja joče gline. V bližini je ozko-
t i rna rudniška železniška proga, po ka -
teri se lahko pr ipe l je premog za k u r -
javo in odpel je izdelke opekarne do 
tovorne pos ta je p r i Novem jašku, ali 
do avtomobilske ceste Šoštanj—Velenje . 
Pros tor je na ozemlju eksploataci jske-
ga območja rudnika ter bo v poznej -
ših deset le t j ih porušen po odkopava-
n ju . Seda j pa je ta teren poraščen z 
neplodonosnim grmovjem. Poraba tega 
prostora v te svrhe ne preds tav l ja k r -
čen ja plodonosnih zemljišč. 

Za postavi tev opekarne je že na raz-
polago n e k a j osnovnega mater ia la , ki 
izvira iz p r e j obstoječe male rudniške 
opekarne v Novem Velenju, vendar je 
še potrebno, da se v tekočem letu in-
vest ira v ta objekt ca. 1,000.000 din. 

Če računamo, da bo opekarna p rodu-
cirala ca. 2,000.000 kom. zidne opeke 
letno, po ceni 3,50 din komad, se izkaže 
rentabi lnost p o d j e t j a v nas lednj ih 10 
letih in po sedan j ih cenah tr ideset do 
štir ideset mil i jonov d ina r j ev čistega do-
bička. 

Iz navedenih razlogov se bi moralo 
z delom na opekarn i t akoj pričeti. 

Odpiranje rudnika boksita 
Rentabilitetni račun za ustanovitev rudnika boksita 

pri Velenju 
V neposredni bližini južno od Vele-

nja , v oddal jenost i ca. 6 km preneha 
spodnj i nic-censki pas (tufi in morski 
laporci) ter se začne triac, ka terega tvo-
rijo v tem odseku rudonosni apnenci 
in dolomiti. 

Na točki, k j e r se potok Ložnica prvič 
približa cesti Velenje—Polzela, se od-
cepi proti severovzhodu ca. 400 m doi-
ga pot, ki vodi do opuščenega boksi t -
nega rudnika . Ležišče boksita se n a h a -
ja v pobočju hr iba v že omen jenem 
rudonosnem apnencu in p reds tav l ja ge-
netsko zelo ve r j e tno z boksi tom napol j-
n j e n o kraško špiljo. 

P r i pregledu na licu mesta je bilo 
ugotovljeno, da so v r h n j i lahko dostop-
ni deli ležišča že odkopani in da se 
mora Vudiio substanco iskati nod nivo-
jem potoka Ložnice, kar pa hi bilo z 
ozirom na dotok vode in p o m a n j k a n j a 
e lektr ične energi je v e r j e t n o p rob lema-
tično. posebno, če bi bile podolžne ko-
ličine boksita ma jhne . 

Vendar je bilo pri podrobne jšem 
ogledu ugotovljeno, da bi nadobzorne 
količine rudne substance zadostovale 
za eno leto in da se izplača pričeti z 
izkopom preosta le rude. Invest ici jski 
stroški bi bili malenkostni. ' V kolikor 
kvaliteta rude odgovarja, tržišču, bi bi-
lo namerno odkopavan je zelo plodo-
nosno. 

Čisti dobiček bi znašal ca. 2,300.000 
din in, ga je možno zaslužiti v (i mese-
cih. 

Z ozirom na iznešeno, moramo z go-
tovost jo smatra t i , da bi bilo p o d j e t j e 
rentabilno, seveda pod.pogojera;-da kva^ 

li teta boksita odgovar ja zah tevam t r -
žišča. P redvsem si je t reba t u k a j zasi-
gura t i odjemalca in nato pristopit i k 
delu. 

Predvideno je, da bo bodoči rudnik 
boksita brezplačno dobil tračnice, ne -
ka j lesa, p rekucnike in temu slični po-
t rebni mater ia l . 

Za investici je bo potrebno 1 mil i jon 
d inar jev . 

R a z š i r i t e v r e m o n t n e g a 
p o d j e t j a i n m i z a r s k e 

»Remont je mlado podje t je , ki ima 
pod svoj im okr i l j em gradbeno dejavnost 
s s l ikarsko in p leskarsko delavnico ter 
mehanično delavnico. V zvezi s p red -
videno pojačano gradi tvi jo na našem 
področju bi se moralo tudi to p o d j e t j e 
razširiti , da bo sposobno spre je t i v de-
lo tolikšne gradnje . Treba je nabavi t i 
osnovno mehanizaci jo in zbrat i s t ro-
kovni kader . 

V ta namen je predvidenih 1 mil i jon 
d inar jev . 

Mizarska delavnica bo mora la vseka-
kor, če bo hotela konkur i ra t i p r iva t -
nikom, svoje delo ' izboljšati . Tudi n j e j 
je pot rebna razširi tev, nabava s t rojev 
in orodja ter vkl juč i tev dobrih mizar -
jev. Tudi več podje tnos t i ji bo treba, 
da si bo upala spre jemat i naročila v 
zvezi z. g r a d n j a m i v Velenju in okolici. 
S tem bo us tva r j a l a sredstva za dosego 
in uresniči tev gospodarskega plana. 

Za razšir i tev in izgradnjo . sušilnice 
za-les-. je pot rebno 900:000 d i n a r j e v . - ' " - ' 

Z ozirom na večan je števila prebival -
stva v Velenju in v celotnem ve len j -
skem zdravniškem okolišu, ki je večji 
kot ter i tor i j občine Velenje, se po t re -
be iz dneva v dan večajo. V pr imer i s 
p redvo jn im s t an j em je t r enu tno polo-
ža j sledeč: 

Pred vojno sta stalno službovala v 
Velenju dva zdravnika , včasih celo 
tr i je. Število prebivals tva pred vojno 
je bilo pa nepr imerno manjše , kot je 
danes. Zlasti je to dejs tvo lepo razvid-
no iz p r i m e r j a v e števila zaposlenih v 
rudn iku Velenje, pred vojno in danes. 
Pred vo jno je leta 1936 zaposloval r u d -
nik okrog 400 l judi , leta 1940 je bilo 
v rudn iku zaposlenih 780 l judi, danes 
pa je zaposlenih v istem r u d n i k u okrog 
2.000 l judi . Ze sam ta poras t zaposlenih 
d a j e jasno sliko, da zdravstvo ni soraz-
merno napredovalo s številom preb i -
valstva. Če upoštevamo še dejs tva, da 
vsa leta po vo jn i n i službovalo v Ve-
len ju več zdravnikov, temveč samo 
eden, je iz tega razvidno, da se je me-
dicinski s t andard v pr imer i s s t a n j e m 
pred vojno zman j ša l na 2 t r e t j in i in še 
daleč ne dosega predvojnega nivoja . K 
temu je pot rebno pr ipomni t i še to, da 
je široka perspekt iva in posplošenje so-
cialnega zavarovan ja vkl juči lo v delo-
krog od države nas tav l j enega zdravn i -
ka ogromno število svojcev, upokojen-
cev in vseh uslužbencev državnega apa -
ra ta . T renu tno s t a n j e števila zavaro-
vancev se mora ceniti na približno 90% 
celotnega prebivals tva. 

V teh letih po vojni je tudi viden 
znatni napredek medicinske znanosti in 
opaža se tudi večja zahtevnost po čim 
eksaktne jš i medicinski obdelavi posa-
meznega bolezenskega s lučaja . 

Zdravs tvena služba je v p redvo jn ih 
letih razpolagala z m a j h n o ambulan to 
in pr ihvatnico (bolniškim oddelkom) v 
Pes ju in z dvemi p r iva tn imi zdravni -
škimi ordinaci jami. V letih t ik pred 
vojno je bilo že ugotovljeno, da p ro -
stori, v ka te r ih je bila tozadevna bol-
nica bra tovske skladnice ni več pr i -
merna za svoj namen. Zgradba je bila 
namreč zgra jena konec pre teklega sto-
le t ja . Lokaci ja prostorov, n o t r a n j a u r e -
ditev in p o m a n j k a n j e san i ta rn ih teh-
ničnih naprav delata to zgradbo nemo-
gočo za svoj namen. Zato je bilo že 
pred vojno sklenjeno, da se bo gradi la 
nova bolnica bra tovske skladnice. Iz-
delani so bili že načr t i in določeno m e -

Elektrifikacija občine 
Velenje 

Za elektr i f ikaci jo občine Velenje je 
predvideno 3,000.000 d ina r jev . P redv i -
deno je e lektr i f ic i rat i nas ledn je vasi : 
Plešivec, Pako, Sent Bric, Silovo, P a -
ški Koz jak in Sent IIj. 

Za izvršitev e lekt r i f ikaci je je po t reb-
no postavi t i komisijo, k i bi ugotovila 
sedan je s t a n j e navedenih vasi in bi mo-
rala ugotoviti , k j e je pot rebno postavit i 
nove t r ans fo rmato r ske pos ta je in pa 
dolžino elektr ičnih vodov. 

Vodovod in ceste 
Za uredi tev vodnega v p r a š a n j a ce-

lotne ša l e ške doline je potrebno, da so 
angažirani pr i tem delu rudn ik lignita 
Velenje, Termoe lek t ra rna Velen je -Šo-
š tanj , občina Velenje in ok ra j Šoštanj . 

Z odvodn javan j em t r i adne vode v 
rudniku odpade doslej obstoječa pi t -
na voda, ki se je črpala iz t r iade in s 
tem bo nastalo resno v p r a š a n j e po pi t -
ni vodi samega obrata in novega nase-
l ja. Z izvršitvijo t r i adne vode (podze-
mel jska jezera) si bo rudnik pridobil 
21,000.000 ton premoga za n a d a l j n j o 
eksploataci jo in se bo na drugi s trani 
osigural od morebi tnega vdora vode v 
jamo. 

Nova voda bi se dobila z zajezi tvi jo 
t reh paških studencev, ca. 4.5 km od 
Novega Velenja. Rudnik je že tozadev-
no izvršil idejni projekt , katerega je 
že odobrila revizi jska komisi ja. 

Z izgradnjo tega vodovoda bi dobila 
vsa Šaleška dolina dobro pi tno vodo. 

Za g radn jo bi potrebovali ca. 60 mil i -
jonov d inar jev . V svrho uredi tve cest 
po novem urbanis t ičnem načr tu občine 
Velenje je n u j n o asfal t i ra t i ca. 6 km 
ceste, in sicer nove u s t v a r j e n e magi -
strate. V ta namen je predvideno 60 mi-
li jonov d inar jev . S to novo cesto bi sc 
Skrajšala obvozna cesta p reko samega 
mesta Velenje in na drugi s t rani iz-
boljšala higiena samega mesta. 

Tirecsvslii d o m 
Za izgradnjo Novega Velenja in s tem 

povečanje prebivalcev za ca. 1.000 l j u -
di je n u j n o potrebno zgraditi v n j e m 
centralni trgovski dom. Sedanje , po-
vsod. raztresene, .poslovalnice ne odgo-
v a r j a j o veČ svojemu n a m e n u z.avdi 
svojih nehigienskih prostorov. 

V cent ra lnem trgovinskem domu bi 
bile nas lednje poslovalnice: trgovina, 
pekarna , mlekarna , mesnica, brivnica, 
drogeri ja , kn j iga rna in papirnica in t r -
govina s čevlji. 

V ta namen je predvideno-60 mil i jo-
nov "diitbrjev. ' " " " * 

sto gradbišča. Vojni dogodki so pa na-
men preprečil i . 

Razvoj povojne zdravs tvene službe v 
Velenju je še ves čas v smeri čim več-
jega izkoriščanja zmogljivosti posamez-
nega zdravnika . Za g radn jo ali adap-
tacijo, ali nabavo novega modernega 
in s t rumen ta r i j a in medicinskih a p a r a -
tov pa do teta 1950 ni bilo kredi tov. 

Leta 1950—1951 je up rava rudn ika 
Velenje spoznala pot rebo po ločitvi 
obra tne a m b u l a n t e od splošne ordina-
cije in je zato zgradila sodobno op rem-
l jeno ambulan to v skladu obrata , z 
namenom, da bi ta ambulan ta služila 
izkl jučno zaposlenemu r u d a r j u in ki 
n a j bi služila za ves namen v ku ra t iv -
nem in p reven t ivnem smislu. 

Ke r je pr ihva tn ica v Pes jem n a m e -
ščena v nesodobnih prostor ih in neso-
dobno op reml j ena in ker do danes v 
Velenju s lužbuje samo en zdravnik, je 
bilo končno sporazumno sklenjeno, da 
se celotna ordinaci ja p renese v pros to-
re obra tne ambulante , ki pa žal ni spo-
sobna za tolikšno f rekvenco, kakršna 
je danes. Seda j se v obra tn i ambulan t i 
V šestih ordinaci jskih u rah izvrši po-
vprečno 80—100 pregledov. Razmlj ivo 
je, da en sam zdravnik tolikšni f r e -
kvenci ne more k l j ub t rudu nudi t i te-
ga, ka r bolnik od zdravnika zahteva in 
je često pr is i l jen zaradi p o m a n j k a n j a 
časa težje p r imere pošiljati , včasih ce-
lo po nepo t rebnem v bolnico, al i pa k 
specialistu na pregled. 

V Pes jem pa je do danes ostala n a -
meščena pr ihvatnica , bolniški oddelek 
s 24 poste l jami . V tem bolniškem od-
delku se zdravi jo te lažj i pr imeri , ker 
ni mogoče uvest i s ta lne zdravniške 
službe v t e m oddelku in ke r je s t ro-
kovni nivo nas tav l jenega medicinskega 
kadra prenizek, da bi bilo mogoče tve-
gati hospital izacijo težkih pr imerov. 

\Iz povedanega je razvidno, da je 
zdravs tvena služba v povojnih letih 
daleč zaostala za predvojn im s t anda r -
dom in da se zaradi p o m a n j k a n j a s t ro-
kovnih kadrov tudi v s t rokovnem smi-
slu ni dvignila nad predvojno višino. 

Leta 1952 smo zaradi splošnih pot reb 
in ker so zavarovanci ^ami začeli opa-
žati pomanjk l j ivos t i zdravs tvene služ-
be, sprožili idejo, da je po t rebna grad-
n j a nove zdravs tvene ustanove, ki n a j 
bi služila p redvsem za n u d e n j e zd rav-
niške pomoči svojcem ruda r j ev , zava-
rovancem izven rudniškega obrata , 
upokojencem in vsemu osta lemu p r e -
bivalstvu, ki spada pod zaščito social-
nega zavarovanja , ali ne. 

Zdravs tveno ustanovo n a j bi g ra -
dili v bližini novega nase l ja v Vele-
n ju , venda r izven območja naselbine. 
Z bližino novega nasel ja bi imela mož-
nost vk l juč i tve kanal izaci je ha že ob-
stoječo moderno kanalizacijo, imela bi 
možnost p r ik l juč i tve vodovoda na ob-
stoječo vodovodno omrež je in bi se lah-
ko posluževala u re jen ih komunikac i j . 

Zdravs tvena us tanova n a j bi bila 
zg ra jena v pav i l jonskem sistemu v eno 
nads t ropje . Kle tn i pros tor i te zgradbe 
n a j bi služili za skladišče mater ia la . 
Pavi l jonski sistem g r a d n j e zdravs tve-
ne us tanove je po t reben zato, k e r je 
pot rebno predvidevat i , da se bo šte-
vilo prebivals tva v območju občine Ve-
len je še pomnožilo in se. z teti lahko 
poveča tudi na t r ik ra tno današn jo 
s tanje . S tem se bo ve r j e tno poka-
zala vsa j pozneje pot reba us tanovi tve 
k r a j e v n e bolnice, ki danes iz republ i -
škega stališča ni pot rebna. 

Zdravs tvena us tanova bi n a j vsebo-
vala nas ledn je oddelke: 

Ij. Splošno zdravniško ordinacijo, & 
ord inac i j sk imi prostori , prevezoval i -
ščem in operaci jsko sobo. K tem pro-
storom n a j bi bili p r ik l jučeni tudi 
s t ranski prostori za steril izacijo m a -
teriala, večj i kl inično-diagnost ični la-
bora tor i j in prostori za ren tgenske p r e -
iskave in s l ikanje. K splošni ordinaci j i 

spada seveda tudi prostor za regis t ra-
cijo in čakalnica. 

2. P ros to re za prot i tuberkulozni di-
spanzer s posebno čakalnico za bolane 
in posebno čakalnico za zdrave. P ro t i -
tuberkulozni dispanzer n a j bi se poslu-
ževal istih rentgenskih prostorov in 
apara tov kot splošna ordinaci ja . Poteg 
rentgenskih prostorov je pot rebno u re -
dit i še prostor za klinično preiskavo in 
za d a j a n j e pnevmothoraksov. 

3. Zobna ambulan ta n a j bi imela po-
seben vhod, svojo las tno čakalnico in 
registracijo, zobna ordinaci ja sama pa 
vsa j dva ordinaci jska prostora, prosto-
re za tehniko v dveh sobah in posebno 
skladišče mater ia la . 

4. Lekarna . Za l ekarne je p redpisa-
no po Farmakopos j i II, kakšne in ko-
liko prostorov mora imeti. Leka rna n a j 
bi služila za predelavo magis t ra ln ih in 
za p roda jo or iginalnih zdravil, istočas-
no bi pa ta lekarna p r ip rav l j a l a zd ra -
vila za pot rebe zdravs tvene ustanove. 

5. Bolniški oddelek n a j bi imel 30 do 
60 postel j in n a j bi bil nameščen v I. 
nads t rop ju . Bolniške sobe n a j bi ne bi-
te več je kot za t r i do štiri postelje, za-
radi različnosti s lučajev. Poleg bolni-
škega oddelka je pot rebno uredi t i k u -
h in jo za p r i p r a v l j a n j e hrane, s t ranske 
pros tore za skladišča, pra lnico in p ro -
store za medicinske posege, in sicer: 
ena ordinaci jska soba, soba za dežur -
nega zdravnika , biblioteka. Poleg bol-
niškega oddelka je pot rebno predvidet i 
dnevne pros tore in pros tore za obiske. 

6. Šolska poliklinika za preglede bo-
lane in zdrave šolske dece s čakalnico, 
ordinaci jo in registraci jo. Labora to r i j -
ski in ren tgenski prostori n a j bi bili 
skupni s splošno ordinaci jo. 

7. Posvetovalnica za noseče s čaka l -
nico in ordinaci jsk im prostorom. 

8. Posvetovalnica za ma te re in o t ro-
ka z dvema čakalnicama za zdrave in 
bolane do jenčke in ordinaci jski p ro-
stor. 

9. Reši lna pos ta ja n a j bi imela v dvo-
riščnih prostor ih svojo garažo, za dva 
do t r i avtomobile in mehanično de lav-
nico, v ka ter i bi se lahko vrši la tudi 
tekoča popravi la na nape l j avah v 
zgradbi. Poteg rešilne pos ta je je po-
t rebno predvidet i tudi s t anovan je za 
dežurnega reševalca. 

10. Pros tore za p reven t ivno medic in-
sko službo, sestoječe iz dveh do t reh 
pisarn. 

Hi. Upravn i prostor i za kn j igovod-
stvo, računovods tvo in mat ični urad . 

V s lučaju , da se pokaže pot reba po 
uredi tv i samosto jne bolnice na področ-
ju ve len j ske občine, Šaleške doline in 
celotnega šoštanjskega okra ja , bi bilo 
pr i pav i l jonskem načinu g r a d n j e zd rav -
s tvenega doma mogoče z m a j h n i m i in-
vest ic i jami dogradi t i po t rebne nove p a -
vil jone, ki n a j bi služili za specialistič-
no zdrav l j en je . Predvidevat i je, da se 
bo ta pot reba pokazala celo pre j , kot 
v desetih letih, dasi se bodo sorazmer-
no povečate bolnice v Cel ju in S lovenj 
Gradcu. D a n a š n j e s t a n j e teh bolnic je 
namreč takšno, da svoj im po t rebam ne 
odgovar j a jo več in se m o r a j o te bolni-
ce omejeva t i te na k r a t k o hospi tal iza-
cijo bolnikov, p redvsem pa na pos tav-
l j a n j e diagnoz, bolnike pa na to neo-
zdrav l j ene odpuščat i v oskrbo k r a j e v -
nih zdravnikov. Soš tanjsk i ok ra j sam 
preds tav l ja v lestvici iz področja bol-
nice v Cel ju 13% vseh hospi tal iz iranih 
bolnikov in je na 4. mes tu v te j les tv i -
ci. Ne glede na to, da odha ja so razmer -
no velik del bolnikov tudi v bolnico v 
Slovenj Gradec. Ko bo dosegla cel jska 
bolnica svoj na jveč j i razmah, se bo 
končno pokazala potreba po r a z b r e m e -
nitvi te bolnice in bo z us tanovi tv i jo 
bolnice v Velenju p rav gotovo spora -
zumna, ker bo na ta način odpadlo 
vsa j 10% od splošne f rekvence . 

Za izgradnjo je predvideno trideset, 
mil i jonov d inar jev . 

Gradnja in adaptacija gasilskih d o m o v 
C©r@diarn| v r a z d s b j u 1 9 5 3 - 1 9 6 2 

Na podlagi perspekt ivnega plana 
mestne občine, po ka te rem je predvi -
deno 5.000.000 din za g radn jo in adap-
tacijo gasilskih domov oziroma gasilnih 
o rod ja rn na ter i tor i ju mestne občine 
Velenje, se predlaga nas lednj i p lan 
razdel i tve oziroma uporaba. 

1. G r a d n j a Gasilskega doma v Pes jem 
oziroma t ipizirana o rod ja rna malega ti-
pa, ka te re g radn ja se že izvršuje ter so 
temel j i že izgotovljeni. Razen g ramo-
za ter apna in n e k a j ' tisoč ' komadov 
opeke n ima druš tvo drugega mater ia la 
ter jo močno vezano na pomot- oblasti. 
Imenovanemu druš tvu n a j bi se v ta 
namen dodelila pomoč J.550.000 din. 

2. G r a d n j a o rod ja rne in po t rebnih 
prostorov je za druš tvo Salek neob-
hodno potrebno. Društvo ima možnost 
dobave k a m e n j a ter lesa. Vse Tostale' 
potrebe bc druš tvo mogio k r i t i iz de-
narn ih podpor oblasti. 

G r a d n j a gasilne o rod ja rne v Šaleku 
je nu jno potrebna, zato se predlaga 
vsota 1.550.000 din. 

3. Društvo Št. Janž ima svoje orodje 
ka r v leseni uti, posedu je jo motorno 
brizgalno ter gasilski avtomobil . Zato 
je g radn ja nove. . o rod ja rpe nu jno .po-
t rebna . Druš tvo je p r ip rav l jeno p re -

skrbet i gramoz in k a m e n j e ter les po-
tom pros tovol jn ih pr ispevkov. Zato se 
predlaga t emu druš tvu mate r ia lna pod-
pora v višini 1,000.000 din. 

<t. Druš tvo Bevče je naše n a j m a n j š e 
društvo. Us tanovl jeno je bilo leta 1952. 
Kaže mnogo smisla za napredek ter je 
že kupilo svet za gradnjo , p r ip rav i lo 
k a m e n j e in 6000 kom. zidakov, g r ad -
beni les, gramoz ter 3 tone apna vse z 
udarn i šk im delom. Društvo bo še letos 
postavilo pod streho svoj dom ter bo 
pot rebovalo še mate r ia lno podporo, da 
bi bilo delo končano. Temu d ruš tvu se 
pred laga vsota 500.000 din. 

5, Društvo Št. Iti je dobilo v le tu 
1952 v stalno uporabo stavbo bivše h r a -
: iir.ice v St. I l ju . To zgradbo d ruš tvo 
t renutno adapt i ra v gasilske n a m e -
ne. Za končan je tega dela bo po t rebo-
vale podporo v višini 200.000 din. 

6. Društvo Velenje mora z ozirom ria 
razvoj Velenja n u j n o prilagoditi svo je 
prostore v i a namen. Postavi t i bo m o -
gio pomožno o rod ja rno za ne t ip iz i rano 
orodje- V ta namen bo potrebovalo po-
moč v znesku 200.000 din. 

Navedenim druš tvom n a j bi bila do-
. deljon^if ma te r i a lna -pomoč v - l e t u 1954 

do 1956. 



i z g r a d n j e občine Velenje 1953-1962 
Gradnja osnovne šole in nižje gimnazije v Velenju 
Gradnja stavb osnovne šole in nižje 

gimnazije v Velenju je problem, ki ima 
prioriteto pred vsemi ostalimi na pod-
ročju občine Velenje in nemara tudi 
okraja . 

Osnovna šola in 9 oddelkov (imeti 
bi jih morala 10, ker imata 2 oddelka 
preko 60 otrok, po zakonu je 60 maksi-
mum). Učilnic ima pa le 5. Večina sob 
je zasedenih dopoldne in popoldne. Po-
poldanski pouk po kvaliteti ni istovre-
den dopoldanskemu. Na nižji gimnaziji 
ni položaj nič boljši. Ima 7 oddelkov, 
a le 5 učilnic. Gostuje pa v n jenih 
prostorih tudi obrtna šola in kmečko-
gospodarska šola, da ne omenjamo raz-
nih tečajev PAZ, pevskih vaj , jezikov-
nih tečajev Ljudske univerze itd. Nima 
kabinetov, nima telovadnice itd. Na 
razpolago ima nekdan je prostore Schul-
vereina, ki ni bil zidan v šolske name-
ne. V stavbi so vsega 3 šolski prostori: 
2 učilnici in 1 pisarna. Služila je pač 
nekda j dvooddelčni nemški t rški šoli. 
Poleg tega ima še barako, ki je mrzla in 
temna ter so špranje v stenah ponekod 
do 1 cm široke. 

Proletariat , ki je avantgarda današ-
n je državne ureditve zasluži, da se šo-
la mladina v pr imernih prostorih. Ugo-
tovimo pa lahko, da imajo vse okoliške 
kmečke vasi razen Pake mnogo boljše 
stavbe, ki so bile zidane nalašč za šo-
lo, dočim je velenjska šolska zgradba 
adaptirana grajska konjušnica, sezida-
na leta 1858, adapt i rana pa je bila le-
ta 1875. Vsi predvojni režimi z okupa-
tor jem vred niso hoteli nudit i delavski 
mladini Velenja tlovolj izobrazbe in so 
se izmikali z gradnjo iz leta v leto. 
Vendar predvojno Velenje ni bilo izra-
zito delavsko naselje. Danes pa to po-
staja. V vrstah zgrajenih blokov sta-
nuje zavedno delavstvo. Dajmo mu to, 
kar zasluži. Da pa ne bi kdo mislil, da 
so te zahteve neutemeljene, si oglejmo 

številke, ki so prav gotovo na jbo l j ob-
jektivne! V Velenju je bilo šoloobisku-
jočih otrok: 

Leta 1945-46 215; leta 1946-47 293; 
leta 1947-48 322; leta 1948-49 360; leta 
1949-50 457; leta 1950-51 537; leta 
1951-52 613; leta 1952-53 688. 

Število otrok je naraslo v 8 letih od 
215 na 682, to je 467 otrok ali za 317 %. 
Stavbe pa iste, le za eno desetlet je bolj 
izrabljene. Barako, ki jo uporabl ja niž-
ja gimnazija, ne štejemo zraven! Bara-
ka je bila nujno zlo. Brez barake bi 
danes nepismena mladina v Velenju 
bila še večje zlo za družbo, kot je ba-
raka. Brez barake bi danes morali uči-
ti v treh izmenah, če bi to sploh bilo 
mogoče. Dajmo proletariatu, ki nasta-
ja v Velenju, na jnu jne j še ! Pomagajmo 
mu tudi pri dviganju kulturnega stan-
darda! Dajmo mu to, kar so mesta pre-
jela od kapitalistične Jugoslavije! Gor-
n j e številke pa še niso dokončne. V 
letošnjem letu bo dograjenih v Velenju 
zopet preko 100 družinskih stanovanj, 
kar pomeni novih oddelkov na osnovni 
šoli in pozneje tudi na gimnaziji. Bo-
doči razvoj rudnika pa je ver je tno vsem 
znan. Zaradi razširitve rudnika, grad-
n j e elektrarniških stanovanj, ustvari tve 
lokalne industrije, ki je tudi na spore-
du, se bo število prebivalcev Velenja 
povečalo na 300%. Pozabiti ne smemo 
tudi privatne zelo živahne gradbene 
dejavnosti. 

Higienski problemi so prav tako pe-
reči. Sedanje učilnice so nizke in tem-
ne (včasih je potrebno ves dan svetiti) 
in ne odgovarjajo po prpstornini zdrav-
stvenim predpisom.' ' Stranišča so vse 
pre j kot higienična, a sani ranje je ne-
mogoče. Okoli šolskih zgradb ni pr i -
mernega telovadišča, niti dovolj velike-
ga dvorišča. Ogrevalne naprave so zelo 
pomanjkl j ive. Kakšnih večjih adaptaci j 
v šolske svrhe stavbe niso vredne. 

Planinska koča na Kozjaku 
Najbližja višinska točka, ki je pr i -

merna za turistično obiskovanje je Pa-
ski Kozjak (oddaljen od Velenja 2 uri 
hoje). Dostop je mogoč iz dveh železni-
ških postaj, in sicer iz Pake in Doliča. 
Prav tako je zelo lahek dostop iz Do-
brne. Iz vrha Kozjaka, ki je visok 
1.016 m je lep razgled na vse strani. 
Razgleda ne zastira rfobena bližnja 
gora. 

Planinsko društvo Velenje je skle-
nilo obnoviti nekdanjo planinsko kočo, 
ki je bila last bogataša Pavlinca (Ska-
za). Med vojno je bila požgana in so 
ostali le goli zidovi. 

Ko je bila koča v pr ivatnih rokah 
in jo je oskrboval Pavline, je bila pr i -
ljubljena izletniška točka turistov iz 
Velenja, Slov. Gradca in Dobrne. V po-
letnem času jo je obiskovalo mnogo 
letoviščarjev, ki so tu iskali oddiha. 

Po vojni pa je obisk te točke padel 
na nič. Planipsko društvo Velenje je 
skušalo dvigniti zanimanje za Kozjak 
in v ta namen odprlo skromno planin-
sko zavetišče. Toda obiska ni. Zato je 
s svojimi skromnimi sredstvi in ob ma-
terialni podpori e lektrarne ter ostalih 
podjetij pričelo leta 1952 adaptirat i 
planinsko kočo. 

Doslej je uspelo spraviti stavbo pod 
streho in jo pripravit i za nada l jn jo 
adaptacijo. Zaradi pomanjkan ja denar-
nih sredstev se je nada l jn je delo pre-
kinilo. Letos je potrebno^pričeti takoj 
z notranjo ureditvijo, in sicer: ometati 

,vse notranje prostore, položiti pod, iz-
delati vrata, okna, urediti instalacijo 
in poskrbeti za notranjo opremo. 

V glavnem je treba izvršiti IV. in 
V. fazo. 

Planinsko društvo Velenje je zelo za-
interesirano za ureditev te postojanke 
in to iz večih razlogov. Kot rečeno, je 
to najbližja planinska postojanka in bi 
kot takšna služila za razširitev turizma 

in planinstva med prebivalci Velenja, 
ki so po večini rudar j i in industri jski 
delavci. Nesporno je, da gojenje pla-
ninstva da je delovnemu človeku, nove 
fizične in moralne sile. Poleg tega je 
Kozjak važen kot zgodovinski kra j , 
k j e r so bile v času NOB borbe 
med XIV. divizijo in Nemci leta 1944. 
Leži t i s meji t reh okrajev, in sicer: 
šoštanjskega, celjskega in slovenjgra-
škega. 

S tem nekako povezuje t r i pomemb-
ne okra je in si zagotavlja zanimanje 
vseh teh prebivalcev za to izletniško 
točko. 

Kozjak, oziroma njegovi prebivalci 
so mnogo doprinesli v narodnoosvobo-
dilni borbi. So pa večinoma siromašni 
kmetje,.u Po jačan turistični promet bi 
ugodno, vplival na njihov materialni in 
kul turni dvig. 

Za dograditev je predvideno 1,000.000 
dinarjev. 

Stanovanjske stavbe 
Za povečano zmogljivost rudnika od 

dosedaj 520.000 ton na 750.000 oziroma 
na 1,500.000 ton, bo nastalo resno vpra -
šanje novih s tanovanj . Rudnik sicer 
gradi svoje novo naselje, pa še izdaleka 
ne bo zadovoljil s tanovanjski fond. V 
to svrho je potrebno, da si občina Ve-
lenje ustvari tudi svoj s tanovanjski 
fond. Nujno bi bilo izgraditi 150 stano-
van j in je za nujno potrebo predvideno 
izgraditi 50 novih s tanovanj v vred-
nosti 100,000.000 dinarjev. 

Za iste je potrebno določiti lokacijo 
oziroma teren, kateri je predviden po 
urbanist ičnem načrtu, in sistem hiš ozi-
roma stanovanj. Najboljše bi bilo, da bi 
bile podobne hišam v Novem Velenju 
in bi se s tem tudi prihranilo na na-
črtih. 

Kanalizacija mesta Velesile 
Celotno staro Velenje je brez vsake 

prave kanalizacije. Vsa površinska in 
odpadna voda se odvodnjava po odpr-
tih kanalih. Zaradi tega se širi smrad 
in leglo raznih bolezenskih klic. Ker 
še ni rešeno vodovodno vprašanje, se 
je zaradi tega z-amudila izdelava kana-
lizacijskega omrežja. Del starega Vele-
nja je zidan v s t rujnem sistemu. Od-
padna1 voda teh stuvb se pa po N a j -
krajši poti izliva v neregulirano s t rujo 
Pake in jo s tem onesnažuje. V tej ne-
snažni vodi l judje perejo svoje perilo. 
Poleg teg3 pa v poletnih mesecih, ko 
primanjkuje vode po vodnjakih, so pre-
bivalci primorani, da napa ja jo v tej 
vodi tudi živino. Ni treba še posebej 
poudarjati o nepravilnosti in o nehi-
gienskih razmerah ter n j ih posledicah 
v katerih živijo prebivalci starega Ve-
lenja. 

Z ozirom na to dejstvo, smo prisilje-
ni, da poleg gradnje vodovoda in ure-
ditve cest, zgradimo kanalizacijsko 

.omrežje. Novo Velenje i m a ' ž e ' svojo 
kanalizacijo In to na desnem bregu 
Pake. Njihov zbiralni kanal fcoteka :'z-'' 
pod železniškega propusta proge Vele^-
nje—Dravograd in .teče, .dalje;vzdolž 
železniškega odvodnega - j a rka - v Pako. • 
Na železniškem propustu je 120 m:l 

velika greznica, ki je predvidena za ca. 
1.000 ljudi jn zaradi, tega z ozirom na 

bodoči promet prebivalstva tudi ta pro-
vizornega značaja. 

Kot splošno ureditev kanalizacije 
vsega Velenja je napravit i zbiralni ka-
nal, ki bo potekal vzdolž Pake do kon-
ca Velenja. Na tem mestu bo treba 
predvideti večjo greznico, odnosno či-
stilne naprave za vse Velenje, ki bodo 
ustavl jale vse fekalije; ker je Paka 
kot manjš i potok nesposobna prevzeti 
toliko količino fekalij . 

Tržnica 
V mestu ne obstoja tržnica, ki bi slu-

žila za prodajo zelenjave,' šadja ter 
drugih kmečkih pridelkov. Z izgradit-
vijo tržnice bi se nudila prvič prebi-
valcem možnost nakupa potrebnih ar-
tiklov in na drugi strani pa bi bila 
okoliškim kmetom dana možnost pro-
da je svojih pridelkov. S tem bi se trki--
pil prekupčevalski sistem in bi se zni-
žale prodajne, cene. 

Za izgradnjo tržnice : je predvideno 
500^000 dinarjev. ' Ista bi stala v centra 
mesta. ' , 

Konferenca, ki jo je sklical svet za 
prosveto OLO Šoštanj in, ki so jo se-
stavljali člani sveta, ravnate l j i nižjih 
gimnazij in upravitel j i nekaterih os-
novnih šol, so med drugim ugotovili, 
da je gradnja osnovne šole in nižje gim-
nazije v Velenju nujno potrebna. 

H koncu še dve značilni zanimivosti: 
Leta 1875 so l jud je s podpisi (dve polni 
poli jih je bilo) protestirali, da bi l jud-
sko šolo premestili iz Šmartnega v Ve-
lenje, leta 1952 pa so l jud je s 600 pod-
pisi na šestih polah zahtevali ustanovi-
tev popolne gimnazije v Velenju. 

Leta 1906 je okra jn i šolski svet Šo-
š tanj poslal k ra jevnemu šolskemu sve-
tu Velenje dopis št. 248-III od 2. aprila 
1906 v katerem je med drugim tudi 
naslednje: »Opomniti se mora, da se-
danje učne sobe nikakor ne zadoščajo 
postavnim zahtevam ter bo okra jn i šol-
ski svet (oziroma všolane občine) pre j 
ko slej pr imoran potrebno ukrenit i za 
stavbe novega šolskega poslopja. 

Predsednik Muller m. p.« 
Mislimo, da je tisti »slej ko prej« že 

davno potreben, sa j je od tega dopisa 
poteklo skoraj pol stoletja, pedagoške 
in zdravstvene zahteve so se pa v tem 
polstoletju že tudi precej spremenile 
oziroma povečale. Šoštanj je pred pol 
stoletjem ugotovil potrebo šolskih stavb 
v Velenju. Upamo, da danes ne bo d ru -
gačnega mnenja . 

Za te stavbe je predvideno 120 mili-
jonov dinarjev. 

Kulturno-prosvetni 
dom 

Z ustanovitvijo Delavsko-prosvetnega 
društva »Svoboda«, se je v Velenju 
kulturno-prosvetno delo silno razmah-
nilo. Ustanovljene, oziroma pojačale so 
se vse sekcije iz kulturno-prosvetnega 
stališča, tako v glavnem dramatska, 
godbena, pevski zbori (mešani, ženski 
in moški pevski zbor), Ljudska univer-
za, knjižnica in čitalnica ter končno 
glasbena šola s preko 60 gojenci. 

Vse delovanje se odvija sedaj v ki-
nodvorani ter je ista postala po svoji 
kapaciteti absolutno premajhna , da bi 
se vse sekcije normalno razvijale. Na-
stala je torej potreba po zgraditvi no-
vega kulturnega doma, dočim bi seda-
n ja obstoječa dvorana služila le kino 
predstavam. Vse delovanje dramatskih 
skupin, godbe in glasbene šole pa bi 
se skoncentriralo v novem domu. 

Celokupni predvideni stroški zgra-
ditve bi znašali 100,000.000 din. V le-
tošnjem letu pa bi za betoniranje te-
meljev rabili 6,000.000 din, V novem 
domu bi bila gledališka dvorana s ka-
paciteto 700 ljudi. Zaradi prakt ične 
ureditve in skra j šan ja odmorov bi se 
instaliral vrti lni oder. Za ostale pr i re-
ditve bi se napravila kletna dvorana. 
Poleg gledališke dvorane bi v novem 
domu bile potrebne garderobe za mo-
ške in ženske, poseben prostor za re-
kvizite, šminkamo ter še posebej 2 
prostora za čitalne vaje. Za prireditve 
manjšega značaja bi služila mala dvo-
rana. Končno bi v novem domu bilo tu-
di s tanovanje za upravnika doma. 

Dokončanje zadružnega doma 
Velenje v letu 1953 in 1954 

Šola Škafe 
z nepravilnim odkopavanjem v času 

nemške okupacije, se je škalski hrib 
pogreznil in s tem se je porušila šola, 
katera se je nahaja la na hribu. 

Zato se je pričelo z izgradnjo nove 
šole na terenu, varnem pred pogreza-
njem. Z delom se je pričelo leta 1951 
in se sedaj šola nahaja v završni fazi. 
Šola bo štiri razredna in je za njeno 
dograditev potrebno 5,000.000.— din. To 
je v glavnem not ranja oprema. Do se-
daj je v precejšnj i meri gradnjo f i -
nansiral rudnik in pomagal s svojo 
delovno silo. 

Šola Paka 
V Paki je nu jno potrebno izgraditi 

novo osnovno šolo. Šoloobvezni otroci, 
katerih je ca. 120, morajo hoditi v do-
sedaj adaptirano privatno hišo, ki sploh 
ne odgovarja potrebi šole. Je mračna, 
nehigienska, in za tako število učencev 
premajha . 

Za zgraditev nove šole je predvideno 
10,000.000 d i n a r j e v 

P e r i š ž a 
Zaradi izgraditve Novega Velenja-

in s tem ureditev nove kanalizacije 
in odtokom k desni strani potoka Pake, 
se voda še vedno, onesnažuje, čeprav so 
urejene čistilne naprave , ' je potrebno 
za p ran je perila izgraditi višje ,od od-
točnega kanala n a j m a n j 3 perišča. 

V ta namen je predvideno 200.000.— 
dinarjev." 

Suiilima za sadje 
K e r je občina Velenje zelo sadonos-

na in zlasti v vasi Šent Ilj, Šent Janž, ' 
Škale, Bevče itd., bi bilo nujno zgra-
diti v občini 4 sušilnice, ki bi konser- « 
virale vjšek .sadnih pridelkov in na ta 
način zadovoljiti trg. S to graditvijo 
bi ostal pridelek v občini in se ne bi 
prodaja l v druge občine. Za. izgradnjo 
je-predvideno 1,000.000 din. 

Ze v letu 1946 je pričela Ljudska 
prosveta Velenje z akcijo za gradnjo 
nu jno potrebnega kul turnega doma v 
Velenju. V tem času je sicer obstojala 
manjša dvorana v domu Šmar tno pri 
Velenju, katera stavba pa je bila po-
trebna popravil, razen tega pa ni več 
zadoščala za takra tne prilike. Zaradi 
tega se je odbor Ljudske prosvete od-
ločil za novogradnjo, pričel z zbira-
n jem prispevkov v ta namen, in pr i -
pravl ja l gradbeni material na eni 
strani, na drugi s t rani pa prispeval 
prvi načr t (kopija dvorane doma v 
Mežici), vendar se takra tn i okra jn i fo-
rumi niso s tr injal i s tem načrtom, zato 
je odbor poveril gradb. tehn. rudnika 
tov. Het ler ju izdelavo novega načrta 
v skladu po željah odnosno potrebah 
in ustrezno s pripombami k prvemu 
načrtu. Tudi ta načr t ni bil osvojen, 
zato je zamrla akcija za omenjeno novo 
gradnjo. 

Gornja zamisel je dobila novega za-
maha v letu 1948 v okviru široke akcije 
za gradnjo »Zadružnih domov«. Novo 
osnovani gradbeni odbor ZD je prva 
podprla Ljudska priosveta Velenje z 

večjim prispevkom (ca. 117.00 din) ter 
s preostalim gradbenim materialom iz 
prve akcije. Gradbeni odbor je zatem 
izvedel zbiralno akcijo v mater ialu in 
denarnih prispevkih ter zainteresiral 
delovne kolektive potom sindikalnih 
podružnic s pomočjo OF. 

Glavni odbor za gradnjo ZD LRS je 
zasigural načr te za Velenje, ka tere je 
izdelal ing. arh. Stermecki, k i je so-
deloval v p ro jek t i ran ju in urbanistič-
nem načr tu za »Novo Velenje«. Arhi -
tekt je prišel osebno na sejo omenje-
nega odbora in se zanimal za želje in 
ostale okoliščine v zvezi z načrtom. 

Po večkratnih urgencah je prejel 
gradbeni odbor že odobren načrt , ki pa 
ni povsem odgovarjal. Gradbeni odbor 
je bil zaradi tega pred odločitvijo, ali 
n a j uporabi že odobren načr t ali pa 
n a j se bori za novega, s čemer bi iz-
gubil na času in ponovno zavrl s tem 
akcijo, za katere realizacije je bilo za-
nimanje . Upoštevajoč okolnosti se je 
odbor odločil za gradnjo I. t rakta, to je 
dela v ka terem je dvorana. 

V prvi polovici leta 1948 so gradbeni 
tehniki Gradisa stavbo zakoličili, pr i -
čelo se je z izkopom temeljev in grad-
nja , s tem so korigirali načrt, tako da 
so dvignili s tavbo za 1 m v višino. 

Z gradnjo se je nadal jevalo v nasled-
nj ih letih v okviru razpoložljivih sred-
stev in iz odmerjenega kredita DIB. 
V aprilu leta 1951 so dvorano izro-
čili svojemu namenu, čeprav še dom 
kot tak ni bil dograjen. 

Ko je bila stavba pod streho, so pri-
šle pomanjklj ivost i načr ta še bolj do 
izraza, ker se zunanj i izgled ni skla-
dal z okolico. 

Ker smo dobili pr ipombe od raznih 
strokovnjakov, smo v letu 1952 pre-
nehali z nadal jevanjem gradbenih del 
ter podvzeli akcijo za izboljšanje iz-
gleda s pr imerno adaptacijo. 

Na razpolago je idejni načr t te adap-
tacije, ki kaže bistvene prednosti na -
pram obstoječemu s t an ju zgradbe. 

1. Dvigne se zahodna s tran zgradbe 
v nadstropje, k j e r bi bila man j ša soba 
za knjižnico in večja za čitalnico od-
nosno za manjša zborovanja vseh or-
ganizacij, k i doslej v k r a j u n imajo 
primernih prostorov. 

2. Uredil bi se dostop v dvorano iz 
cestne strani in pridobil z manjšo do-
gradnjo prostor za garderobo, bife in 
s tanovanje za hišnika. 

3. Z adaptacijo tega dela Zadružne-
ga doma, s katero bi rešili vprašanje 
zunanjega izgleda stavbe in bi se prido-
bili prostori, kater ih poman jkan je je 
sedaj na jbol j občutno. 

Po približnem predračunu bi znašali 
stroški okoli 3,000.000 din. Ta vsota 
bi se v glavnem krila iz dobička KZ 
Velenje, en del bi se pa kri l s kre-
ditom, katerega bo izvršila z odobre-
n jem upravnega odbora KZ Velenje. 

Za leto 1953 je predvideno 500.000 din. 

Viri finansiranja obči-
ne Velenje za 1.1953 

v 000 dinarj ih 
1. Boksit 2,000 
2. Opekarna 2,000 
3. Remont + mizarska 3,000 
4. Trgovine 1,500 
5- KZ 1,800 
6. KDZ 500 
7. Gostinstvo 800 
8. Mesnica 500 
9. Prevozništvo 500 

10. Oblačilna stroka 100 
11. Pekarna 500 
12. Zaga 10 
13. Papirnica 100 
14. Zakupne gostilne 300 
15. Odpad 1,000 
16. Mesnica Pesje 1 30 
17. Delikatesa + mlekarna 100 

S k u p n o : 15,640 
Viri iz posojil 21,860 
Ustvarjeno posojilo občine 11,600 
Elektrarna 2,260 
Rud. lignita Velenje 8,000 
Ustvar. viri f inansi ranja 37,500 

Potrebna kvota za leto 1953 37,500 

Naslovni soisek investicijskih gradenj 
občine Velenje v letih 1953-1962 

N a z i v o b j e k t a T e k . St. N a z i v o b j e k t a Z a leto 1 9 5 3 
v 000 

I. KAPITALNA IZGRADNJA SKUPAJ: 5,600 

Desetletni i a č r t 
dinar j ih 

229,500 
1. Ureditev opekarne 1,000 1,000 
2. Odpiranje boksita 100 100 
3. Razširitev mizarske delavnice 

sušilnica 90« 900 
4. Remont, podje t je — razširitev 1,000 1,000 
5. Elektrif ikacija občine Velenje 50» 3,000 
6. Vodovod -)- ceste 1,001 120,000 
7. Trgovski dom (projekti) 300 60,000 
8. Zdravstveni dom (projekti) 201 30,000 
9. Tržnica — 500 

10. Gasilski dom — . 5,000 
11. Sušilnica za sadje — 1,000 
12. Planinski dom na Kozjaku 560 1,000 
13. Kanalizacija mesta Velenje (proj.) 100 6,000 
II. DRUŽBENI STANDARD 31,900 338,200 
14. Osemrazredna šola 20,000 60,000 
15. Gimnazija -)- telovadnica 
16. Prosvetni dom 

200 60,000 15. Gimnazija -)- telovadnica 
16. Prosvetni dom 6,000 100,000 
17. Dokonč. zadružnega doma 500 3,000 
18. Šola Škale, dokončanje 2,000 5,000 
19. Šola Paka 1,000 10,000 
20. Perišča (3) 200 200 
21 Stanovanjske stavbe (50) 2,000 100,000 

Celokupno Velenje: 37,500 567,700 

Že prvi cšan opisano preko 1,000.000 din 
Velenjska občina je ena izmed prvih 

občin v Sloveniji, k i je razpisala ob-
činsko l judsko posojilo. S temi zbrani-
mi sredstvi se bo že letos pričela gra-
diti šolska četrt, katera bo obsegala 
poslopja za osnovno šolo in popolno 
gimnazijo. Sedem sto učencev se stiska 
v nezdravih sobah barake in bivše 
grajske kohjušniče. 

Preteklo nedeljo so zborovali v dvo-
rani »Doma Svobode« v Velenju pred-
stavniki podjet i j in organizacij, na ka-
terem so dokončno potrdili pravilnik o 
posojilu. Ob te j priliki je bilo živahno 
razpravl janje , katerega so se udeležili 
starši, vzgojitelji in mladina Zboro-
vanje je vodil občinski komite Zveze 
komunistov. Okoli 200 predstavnikov 
in odbornikov je navdušeno pozdravilo 
razpis posojila. Ob tej priliki so orga-
nizacije Velenja in okolice vpisale en. 
milijon dinarjev, posamezniki pa 270 
tisoč dinarjev. Od tega je 10% podar,-, 
jenega. Prisotni so se obvezali, da bodo 
napravil i 2200 prostovoljnih ur. 

Okoliški kmet je so pa že do sedaj da-

rovali preko 100 kubikov lesa za grad-
njo šol v Velenju. 

Postavljen je štab, ki bo vodil vso 
tehnično in propagandno delo v času 
razpisa posojila. Obveznice, ki se ne 
bodo obrestovale bodo amortizirane v 
5 letih. Izdane so v apoenih po 1000, 
500 in 250 dinarjev. 

Ta dogodek v Velenju priča, da se 
prebivalci niso zanašli na pomoč od 
zunaj, ker je v letošnjem letu ni bilo 
moč pričakovati. Pokazali so svojo s t r -
njenosf in trdno voljo, k l jub raznim 
težavam zgraditi za svoje otroke zdrave 
in prostorne učilnice. 

Verjemite, da je to bil doslej po vse-
bini in razpravi najboljši sestanek kar 
jih je kda j bilo v Velenju. Prisotne je 
najbol j ganil goVbrček, ki ga je imela 
mala šolarka. Marsikatero oko se je za-
solzilo! Starši in ostali, podje t ja in or-
ganizacije so pr ipravl jeni z vsemi si-
lami čimprej graditi. Naši otroci nam 
bodo hvaležni in s tem si bomo sezidali 
najlepši spomenik, spomenik resničnih 
borcev za napredek in socializem. 



Sindikalna podružnica rudnika 
je položila obračun svojega dela 

Uspel občni zbor 
Zveze borcev NOB Šalek 

V nedeljo, 8. f ebruar ja so se zbrali 
izvoljeni delegati k rednemu letnemu 
občnemu zboru naše sindikalne podruž-
nice, da pregledajo kako je delal in 
s kasnimi težavami se je boril upravni 
odbor v lanskem letu. Na občnem zbo-
ru so tudi ugotavljali napake in po-
manjkl j ivost i v delu upravnega odbora, 
katere bo moral novi odbor odpraviti. 

Občni zbor, katerega je otvoril pred-
sednik tov. Miha Sovine se je vršil v 
domu »Svobode«. Tov. Sovine je po-
zdravil tudi sekre ta r ja OK ZKS Šoštanj 
tov. Zena in ta jnika OSS Šoštanj tov. 
Baroviča, ki sta prisostvovala občnemu 
zboru. Po izvolitvi delovnega predsed-
stva in spre je t ju dnevnega reda je po-
dal svoje poročilo tov. predsednik. Iz 
njegovega poročila je razvidno, da je 
sindikalna organizacija v preteklem le-
tu v pr imer javi z letom 1951 pridobila 
več ugleda in uspehov. Opaziti je viden 
napredek. Ko je predsednik samokri-
tično ugotavljal napake o delu uprav-
nega odbora podružnice je povdaril, da 
sklepi, kateri so bili sprejet i na zad-
n jem občnem zboru niso bili vsi izve-
deni. Posebno oni, ki so v zvezi z do-
prinosom sindikata v aktivizaciji de-
lavskega sveta in njegovemu usposab-
l janju , da bi mogel v redu voditi in 
upravl ja t i podjet je . Dolžnost našega 
upravnega odbora podružnice pa bi 
morala biti zasledovati delo članov de-
lavskega sveta in nj ihovo redno pr iha-
j an je na zasedanja. Druga pomanjk l j i -
vost je bila v tem, da sindikalni odbor 
ni znal pritegniti članstvo, da bi se v 
redu in večjem številu udeleževalo 
sindikalnih sestankov. Namen teh se-
stankov je bil, prenesti na celoten ko-
lektiv sprejete sklepe. Vsebina teh se-
stankov je budila — ideološko in poli-
tično dvigati članstvo. Zal pa je ude-
ležba članstva bila slaba, kar potr ju je , 
da bo treba še več posamičnega dela 
med kolektivom. Del članstva "je še 
vedno mišl jenja, da je to vse, če pla-
čuje članarino, ne pa to, da je zelo 
važno delati v sindikatu in se udele-
ževati sestankov. Člani s indikata se 
morajo seznanjat i s problemi gospo-
dar jenja , daja t i svoje miš l jenje in pred-
loge ter se zanimati za svojo organiza-
cijo. Nekateri člani tudi govorijo, da 
je sindikalno delo na našem rudniku 
slabo, da od sindikata ničesar nimajo 
itd. Pri tem je krivda tudi na sindikal-
nih odbornikih, ker takšnim l judem ne 
znajo obrazložiti, da so naloge sindi-
kalne organizacije danes povsem dru-
gačne, kot so bile, da je sindikalna 
borba v kapitalistični državi povsem 
drugačna kot v socialistični državi. Na-
ša borba proti kapitalizmu, je bila 
uspešna, ker smo ga uničili! Danes pa 
obstoja naša borba v tem, da svojo 
svobodo in delavsko državo čuvamo. 
Toda še mnogo več! Da si ustvarimo 
boljše živl jenje o katerem so sanjali 
vsi tisti naši borci, ki so v borbi s ka -
pitalizmom žrtvovali svoje življenje. 
Sindikati pa so danes poklicani tudi 
zato, da bdijo nad pravilnim izvaja-
njem naših l judskih zakonov, ki ščitijo 
delovno ljudstvo. 

V sindikalnem delu se je večina sin-
dikalnih odbornikov trudila. Na tem 
mestu je treba pohvaliti tov. Blanko 
Pucelj, ki je vršila vso administrativno 
delo sindikalne podružnice, tov. Mavsar 
Rudolfa, ki je uspešno vodil blagajni-
ške posle, poleg tega pa še razna druga 
dela, ta jn ika tov. Hajs inger ja in tov. 
Škorca, ki sta bila zelo aktivna. Slabe 
zveze je imela sindikalna podružnica 
z Okrajn im sindikalnim svetom v Šo-
štanju. Člani istega niso obiskovali sej 
naše podružnice, niti niso bili v dovo-
Ijni meri seznanjeni z našimi problemi, 
katere bi morali obravnavati na sejah 
OSS. 

Tov. Hajsinger Martin je v svojem 
poročilu na jp re j podal poročilo o pro-
izvodnji, o gospodarjenju v podjet ju , 
t> delu delavskega sveta v! lanskem 
letu, nato pa še o sindikalnem delu. 
Sindikalna podružnica našega rudnika 

Vrabič Jože 

je imela 21 rednih in 2 izredni seji, 2 
konferenci in 3 množične sestanke, za 
aktivno delo med samim kolektivom 
več informativnih sestankov po obratih 
in posamično delo odbornikov med ko-
lektivom. Podružnica ima 5 sindikalnih 
odborov, s t an je članstva pa šteje z 
onimi, ki plačujejo članarino v goto-
vini 1172, ali 76% celokupnega staleža. 
V prvi polovici leta je podružnica od-
pustila tehničnega sekretar ja , ker isti 
ni pokazal prave volje do dela. Po^ 
družnica pa je razrešila tudi enega čla-
na zaradi neaktivnosti. 

Člani podružnice se sej delavskega 
sveta niso ravno polnoštevilno udele-
ževali, čeprav so bili še posebej pozva-
ni. Tudi množični sestanki so bili slabo 
obiskani, razen zadnje čase, ko se je 
razpravljalo o družbenem planu in od-
višni delovni sili. Sindikalni odborniki 
so tudi večkrat spregledali na k a j vse 
jih vsaki dan opozarja tar i fna politika 
v podje t ju , ki je najbis trejš i element 
za ureditev proizvodnih odnosov. Dolž-
nost novoizvoljenih sindikalnih odbor-
nikov je, da se bodo res poglabljali v 
tar i fno politiko in res spremljal i tudi 
vse dogodke, na katere t a r i fna poli-
tika opozarja. Skozi vse leto b(/do mo-
rali spremljat i tar i fno politiko in pra-
vočasno opozarjati člane delavskega 
upravl janja , k j e so grešili in katere 
posledice lahko rodijo te ali one po-
stavke. 

Skupa j s »Svobodo« je podružnica or-
ganizirala izlet za Dan rudarjev, 3. jul. 
na Mrzlico in na Dolenjsko, na Kozjak 
in Uršljo goro. Obiskala je tudi bolne 
ruda r j e v bolnišnici v Celju in jih 
skromno obdarila. Sindikalna podruž-
nica je tudi pomagala mladinski orga-
nizaciji našega rudnika, ki je zapadla 
v mrtvilo. Podružnica je tudi posta-
vila zahtevo na merodajna mesta glede 
socialnega zavarovanja rudar jev , dru-
žinske pokojnine žena in ureditev de-
putata, da se isti ne bi štel v plačilni 
fond. 

Iz poročila nadzornega odbora je raz-
vidno, da je bil od odborov podružnice 
najbol j aktiven jamski odbor, čeprav 
stalež njegovega članstva ni zadovoljiv 
in gradbeni oddelek, najboljše organi-
ziran pa je elektrostrojni obrat poleg 
aameščenskega. Veliko borbenost je 
pokazala podružnica pri zahtevah, da 

se uredi delovna doba rudar ja , ne gle-
de na starost na 30 let. P rav tako po-
družnica uspešno posreduje v borbi za 
zaščito delovnih invalidov in žena, ki 
ostanejo vdove in niso dosegle 45 let 
starosti. Pr i odpustih rudar jev je po-
družnica zastopala pravilno linijo, da 
se v prvi vrsti odpuste izostankarji in 
kmetje, ki se lahko preživljajo na zem-
lji, pa n a j bo to nj ihova direktna last 
ali last njihovih staršev. Odpovedi l ju-
dem, kater im man jka mogoče pet let 
ali celo eno leto do upokojitve pa po 
mnenju nadzornega odbora sindikalna 
podružnica ne more odobriti. 

V diskusiji so delegati iznašali stvari, 
ki s poročili niso imeli nikake zveze. 
Na to jih je opozoril tov. Borovšak Sta-
ne, ki je govoril o prodaj i premoga, o 
odobrenem kreditu za kapitalno izgrad-
njo našega rudnika in o ostalih pro-
blemih. K diskusiji se je oglasil tudi 
ta jnik OSS tov. Barovič, ki je med 
drugim pohvalil sindikalni odbor, ki je 
dosegel precejšnje uspehe pri prevzgo-
ji delavcev v pravo socialistično zavest, 
kar se odraža v delu delavskega sveta 
in upravnega odbora. Sekre tar OK ZKS 
Šoštanj, tov. Zan je dal smernice po-
družnici za nada l jn je delo, govoril je 
tudi o dolžnostih članov ZK, ki mora jo 
nuditi vso pomoč pri prevzgoji kolek-
tiva in sodelovati v množičnih organi-
zacijah na področju njihovega delo-
kroga. Tov. sekretar je tudi podal k r a -
tek not ranj i in zunanj i politični polo-
ža j ter poudaril, da je »Velenjski ru-
dar« velika pomoč za prevzgojo članov 
kolektiva. 

Nato so delegati z javnim glasova-
n jem izvolili tov. Ivana Skrlovnika za 
delovnega inšpektorja ter tovariša Iva-
na Kranjca za predsednika tovariškega 
sodišča. Izvolili so tudi pet delegatov 
za letno skupščino Republiškega odbo-
ra ter 15 delegatov za skupščino OSS 
Šoštanj. Izvolili so tudi poverjenika za 
»Delavsko enotnost«, nakar so s ta jn im 
glasovanjem izvolili 13 članski uprav-
ni in 3 članski nadzorni odbor. 

Pred novim upravnim odborom sin-
dikalne podružnice našega rudnika sto-
ji jo važne naloge, katere bo pa novo-
izvoljeni upravni odbor izvršil le s po-
močjo vseh članov sindikalne podruž-
nice. 

F. L. 

R a z d e l i t e v p o m o č i 
g r a d i t e l j e m h i š i c 

Delavski svet rudnika Velenje je iz 
sklada za prosto razpolaganje dodelil 
8 milijonov dinarjev, kot pomoč gra-
diteljem stanovanjskih hišic. V to svr-
ho je bila imenovana komisija, ki si je 
ogledala na terenu zemljišča, material 
za gradnjo in se pomenila z ruda r j i in 
ostalimi, ki mislijo letos graditi hišice, 
iih spraviti pod streho in se zasilno 
vseliti vanje. Komisija je nato izde-
lala predlog o višini vsote, ki bi se po-
sameznikom dodelila. Ta predlog je po-
trdila naša sindikalna organizacija, na-
kar ga je delavski svet na svojem za-
sedanju 12. f ebruar ja sprejel in do-
končno potrdil. Interesentom so bile 
izdane odločbe in bo z n j imi rudnik 
sklenil pogodbe v smislu izdanega pra-
vilnika. Rudnik se bo s temi pogodbami 
zavezal, da bo redno in pravočasno po-
ravnal nj ihove račune za nabavljen 
material. Graditel j i hišic pa se bodo za-
vezali, da se bodo ob koncu leta vselili 
vsaj v dva prostora hišice in da ne 
bodo trgovali v bodoče s temi hišicami. 

Do sedaj je razdeljenih 5 milijonov 
in pet sto tisoč dinarjev. Štiri indvajset 
graditel jev je dobilo izdatno pomoč, 
s katero bodo poleg svojih prihrankov 
in materiala, lahko pričeli takoj z grad-
njo. Graditelj i so se sestali in se po-
menili o skupni organizaciji nabave 

Rudno bogastvo Šaleške doSine 
in borba velenjskih rudarjev, da siga osvojijo 

(Nadaljevanje) 
Poklicni rudar j i nedomačini in do-

mačini so po kra tkem času zapuščali 
rudnik ter odhajal i v nemške rudnike 
na delo, k j e r se je nekoliko boljše za-
služilo, dočim z zaslužkom v Velenju 
niso mogli izhajati . 

Šele leta 1906 je bila na rudniku 
ustanovljena socialdemokratska stranka, 
katere centralno vodstvo je bilo v Če-
ški. Kl jub temu ni bila ta organiza-
cija dosti močna, da bi bila lahko or-
ganizirano zaostrila mezdno vprašanje, 
to pa zaradi tega, ker je podjetnik na 
prefr igan način omrežil voditelje te 
s t ranke s tem, da jim je dal službe 
nadzornikov in strelcev in jih na ta 
način pri delavcih onemogočil. Poleg 
tega pa je še podjetniku dobrodošla 
razcepljenost delavstva, katerega so po 
eni s trani zavajali klerikalci pod vod-
stvom duhovščine, liberalci pod vod-
stvom raznih lažidomoljubov ter Nem-
ci in nemčurj i . 

V prvih letih tega stoletja sta bila 
sicer organizirana dva Strajka, ki pa 

sta se izjalovila zaradi neenotnosti de-
lavstva. 

Ko je leta 1912 Daniel pl. Lapp umrl, 
je prišel rudnik v last Lappovih dedi-
čev, kateri so ga tik pred pričetkom 
prve svetovne vojne, juni ja 1914 pro-
dali t akra tnemu avstr i jskemu držav-
nemu erar ju . 

Mimogrede bodi povedano, da je 
vdova Lappova pred drugo svetovno 
vojno še živela nek je v Avstri j i v zelo 
slabih razmerah, otroci pa so se razšli 
po svetu, s t rebuhom za kruhom. Vojna 
je namreč pripomogla, da od izkupička 
od. rudnika ni ostalo nič od tega, ka r so 
izželi iz ubogega velenjskega rudar ja . 

Med prvo svetovno vojno je bil ve-
lenjski rudar brezpravno živo bitje, ki 
je moral hoditi dnevno redno na delo 
ob pičli hrani in slabem zaslužku. Vod-
stvo rudnika ie bilo večinoma pod vo-
jaško upravo, katera je zahtevala stro-
go vojaško disciplino. Če je rudar iz 
kakršnihkoli vzrokov neupravičeno iz-
ostal od dela, ga je na domu poiskala 

Vaški odbor ZB NOB Salek pri Ve-
lenju je sklical dne 15. 2. 1953 občni 
zbor organizacije ZB NOB Šalek. Ude-
ležba članov organizacije ZB NOB si-
cer ni bila najboljša, prisotnih je bilo 
41 članov od 125 včlanjenih, k l jub temu 
pa je bil občni zbor precej živahen ter 
je bilo sprejet ih več sklepov, katere so 
predlagali prisotni člani. 

Med drugimi so bili sprejeti nasled-
n j i sklepi: 

1. Da se bo takoj pristopilo k pisanju 
življenjepisov padlih borcev iz narod-
noosvobodilne vojne, ki so bili doma 
na območju Šaleške doline in okoliških 
vasi. 

2. Da se bo v organizacijo pritegnilo 
še ostale soudeležence narodnoosvobo-
dilnega pokreta. 

3. Da se bo naša organizacija zavze-
la za ureditev p re jemanja otroških do-
klad partizanski vdovi Pušnik Heleni, 
ki je upravičena do pre jemanja istih, 
pa jih doslej ni prejemala. 

4. Da bo naša organizacija izvršila 
akcijo za zbiranje materiala za popra-
vilo hiše partizanski vdovi Čas Faniki 
iz Bevč. 

Izvoljen je bil nov odbor in je bil za 
predsednika izvoljen tov. Vocovnik An-
drej, za ta jn ika Vovk Fanika iz Pake, 
za blagajnika pa Lempl fvica iz Saleka. 
Za odbornike so bili izvoljeni: Martic 
Viktor, Gradišnik Ivan, Lemež Avgust, 
Potočnik Stane, Savinek Avgust in Brd-
nik Ivan. 

Volitve so bile zelo živahne in so 
prisotni člani dobro premislili, koga 
bodo volili v odbor svoje organizacije. 
Člani so obljubili vso pomoč novoizvo-
l jenemu odboru pri izvrševanju nalog, 
postavljenih pred članstvo ZB NOB. 

Do konca lanskega leta je organiza-
cija štela 71 članov. V januar ju 1953 
pa se je na novo vpisalo preko 50 čla-
nov. Iz tega porasta članstva se vidi. 
da se oni, ki so bili kot aktivni borci 
NOB ali ki so pomagali partizanom, za-
vedajo, da je treba tradicije narodno-
osvobodilne borbe ut r jevat i in jih še 
bolj razvijati . 

Na revi jo »Borec« se je naročilo 8 
novih članov. 

Iz občnega zbora je bila poslana po-
zdravna resolucija Glavnemu odboru 
ZB NOV Slovenije. 

P. T. 

Pred novo nogometno sezono 

materiala. Dogovorili so se, da si bodo 
skupno pomagali, tako da bodo šli eden 
drugemu delati, dočim bodo obrtniki 
izdelovali potrebno. Kot protiuslugo jim 
bodo pa drugi pomagali pri izkopih in 
zidanju. 

Pomoč je dobilo: 14 rudar jev , 5 zu-
nanj ih delavcev, 5 tehničnih uslužben-
cev (rudar, nadzorniki). 

Povprečno je dobil vsak interesent 
231.000 din darovanih od strani rud-
niškega kolektiva. 

TAKO J E . . . 
Gresta dva sovjetska s t rokovnjaka po 

Pragi in naenkra t zaslišita iz odprtega 
okna nekega s tanovanja glas iz radio-
aparata, ki prenaša govor premodrega 
Stalina. V te besede se meša nek za-
hripan glas, ki venomer ponavlja: 

— Tako je! Tako je! 
Strokovnjaka vsa navdušena stopita 

v hišo, da bi pohvalila zavednega če-
škega državljana. Tu pa se začudita, 
ko opazita, da lastnik radioaparata mir -
no čita nek roman, poleg n jega pa 
papiga stalno kriči: »Tako je!« 

— Ah, oprostite — reče preplašeni 
Čeh. Papiga je namreč bila med vojno 
lastnina nekega sudetskega Nemca, ka -
teri jo je naučil, da je tako kričala, 
kadar je Hitler govoril. 

vojaška patrola, ga odgnala na raport, 
k jer je dobil en teden do 14 dni aresta 
na rudniku, ali pa so ga nagnali takoj 
na fronto v »štrafkompanijo«. Te are-
stante je s tražar prignal vsak dan pred 
začetkom šihta k izvoznemu šahtu na 
delo. Ob koncu šihta pa jih je zopet 
pričakal pr i šahtu in jih odgnal nazaj 
v zapor. Hrana za arestante je bila se-
veda času in razmeram primerna. Na-
sproti sedanje trgovine na rudniku je 
bila kuhin ja za delavce, kater ih je pri-
šlo večje število iz fronte. V te j ku-
hinji se je skora j dnevno kuhalo meso, 
katerega je pridno zalagal Detiček iz 
Pesja, ki ie bil redni odjemalec crknje-
nih vojaških konj iz konjske bolnice 
pri Gollu v Velenju. Izkazalo se je, da 
so bili crknjeni konj i zelo redilni samo 
za Detička, ki se je ob nj ih zelo zredil 
in obogatel. 

Po prvi svetovni vojni se je politično 
življenje na rudniku zelo razgibalo. 
Precej revolucionarnega duha so pri-
nesli na rudnik iz f ront vračajoči se 
rudar j i -domačini in tujci. Pa tudi Ok-
tobrska revolucija je imela 'vpliv na 
politično zavednost rudar jev. 

Leta 1919 so velenjski rudar j i skupno 
s šoštanjskimi usn ja r j i proslavi 'ali praz-
nik 1. maja . Lahko se reče, da takšne 

Ze v zadnji številki našega meseč-
nika nam je tov. Mavec nakazal pro-
blem zimskega treninga nogometašev. 
Dotaknil se je tudi njihovega »zimske-
ga spanja« in njegovih posledic. Rad 
bi o tem spregovoril nekoliko več. 

Vsak poznavalec f izkulture ve, da je 
nogomet ena najprivlačnejših športnih 
iger, ki si je vsled svoje borbenosti in 
dinamike pridobila med l jubitel j i špor-
ta največ pri jatel jev. Prav zaradi tega 
pa t e r ja nogomet od igralcev maksi-
malne telesne napore, ki jih zmore le 
igralec z dovršeno fizično kondicijo. In 
že smo prispeli na problematično toč-
ko . . . Trening! Popolnoma pravilna je 
ugotovitev tov. Mavca, da pravi nogo-
metaš nikakor ne sme z rokami v žepu 
čakati, da ga bo spomladansko sonce 
zbudilo iz zimskega spanja in dobe-
sedno prisililo na igrišče, k j e r pa bo 
moral ugotoviti, da so mišice zalite v 
salo in da plesi pri zimskih zabavah 
niso niti primerna, niti zadostna vadba 
za obdržanje ali celo jačanje fizične 
kondicije. Razumljivo je, da j e po na-
pornem jesenskem tekmovanju 'všakemu 
nogometašu potreben zimski odmor, ki 
pa n a j ne bo daljši od dveh mesecev, 
nakar je brez,pogojno nu jno začeti s 
sistematičnimi kondicijskimi treningi 
— če vreme ne dovoljuje na igrišču 
pa v telovadnici, k j e r je dana možnost 
poleg specifičnih treningov za nogo-
metaše, vaditi tudi ostale elemente 
splošne telesne vzgoje. To je ogromne 
važnosti ravno za nogometaše, ker je 
nogomet brez dopolnilnih športov, ozi-
roma telovadbe razmeroma enostran-
ski, s tendenco močnega razvoja t re-
bušnih in nožnih mišic na račun prsne-
ga koša in rok. Vsak pravi športnik pa 
mora stremeti za tem, da svoje telo 
razvija harmonično, ker le krepko u t r -
jeno, skladno razvito telo, more vzdr-
žati vse napore, ki jih nogomet zahte-
va od igralcev. Da bi obdržali kon-
stantno nu jno kondicijo, je potrebno, 
da se vsak nogometaš od sredine janu-
a r j a pa do začetka prvenstva udeležuje 
vsaj dvakrat tedensko nogometnih t re-
ningov v telovadnici, ali na prostem, 
dopolnilni trening pa n a j bi mu bila 
pozimi telovadba, za kar ima dovolj 
priložnosti v okviru TVD »Partizan«, 
poleti pa lahka atletika, predvsem me-
talne discipline ter vodni športi (pla-
van je in vaterpolo). 

Poleg čisto fizične, oziroma mater i -
alne strani nogometnega Izživljanja v 
mrtvi sezoni ne bi bilo odveč sprego-
voriti tudi neka j besed o moralni s t ra-
ni — o liku športnika. Smatram, da je 
športna morala in klubska zavest os-
novni pogoj vsakemu športnemu uspe-
hu in da je najbol jše športno znanje 
brez globoke morale in zavesti eno-
stransko, včasih celo škodljivo, ker je 

povorke do takra t še ni bilo na cesti 
med Velenjem in Šoštanjem, kot je bilo 
ob priliki te proslave. Socialistična 
s t ranka je imela močan vpliv med ru -
darj i , zaradi tega jo ie tudi takra tno 
uradništvo, čeprav je bilo politično na-
sprotno nastrojeno, rešpektiralo. Ta 
vpliv pa je pričel sčasoma popuščati, 
deloma zaradi frakcionaštva med vo-
dilnimi funkcionar j i socialdemokratske 
stranke, delno pa zaradi takra tne kle-
rikalne politike z dr. Korošcem na čelu, 
ki je po drugi s trani razdvajala delav-
ski razred in ga na ta način podrejala 
beograjski čaršiji s Pašičem na čelu. 
Marksisti so se razcepili v tako ime-
novane Bernatovce, Korunovce in ko-
muniste. Dočim je kumunist ična par t i ja 
vodila ostro borbo proti t akra tnemu 
kapitalističnemu režimu, so se f rakci-
onaši socialistov prepirali med seboj in 
s tem zbijali ugled ideje Marksa in Le-
nina med delavstvom. Sa j je bilo glav-
no politiziranje v takra tni dobi — bo-
disi pri delu, na sestankih ali v go-
stilni v tem, da so vodilni člani f rakc i j 
socialdemokratske s t ranke očitali drug 
drugemu napake in pregrehe. 

Takšni medstrankarski boji pa so se-
veda dobrodošli buržuazij i predaprilske 
Jugoslavije, ka j t i čimbolj ie bil delav-

često vzrok domišljavosti, podcenjeva-
n j a tovarišev in raznih nešportnih iz-
padov, ki morajo biti pravemu socia-
lističnemu športniku tuji . Našemu 
športniku mora biti najvažnejše: skrom-
nost, disciplina, absolutno tovarištvo, 
globoka klubska zavest in zdravo pri-
vatno življenje. 

Zal je ravno pri nogometaših Rudar-
ja — redke izjeme n a j tudi tokrat po-
trdijo pravilo — potrebna široka kri t i-
ka. Razen neka j članov I. moštva ter 
nekaterih mladincev, nihče ne občuti 
potrebe, da bi redno posečal treninge, 
da bi v spomladanskem prvenstvu kar 
najčas tneje zastopal barve svojega klu-
ba, enostavno, da bi nudil to, kar pri-
čakujemo od vsakega posameznega 
igralca in vse enajstorice Rudarja , na-
mreč, da si pridobi vstop v I. republi-
ško ligo. Imenujmo otroka s pravina 
imenom: nogometašem Rudar ja man jka 
poleg klubske zavesti tudi sleherni čut 
odgovornosti do tovarišev in do vsega 
našega kolektiva, katerega ime nosijo 
in katerega zastopajo na športnem po-
lju. Človek nehote dobi vtis, da so no-
gometaši absolutno prepričani v svojo 
nedosegljivo kvaliteto in da ne rabijo 
treninga. Izgleda, da jih je jesenske 
prvo mesto v mariborski podzvezi (ka-
tero mesto bi pri tej zavesti dosegli v 
republiški ligi?!), upijanilo. 

Ne morem biti ostrejši, čeprav vzro-
kov za to ne bi manjkalo. Želim le 
eno, da bi vsak naš nogometaš o tem 
nekoliko razmislil in napravil defini-
tivni obračun z vsem dosedanjim ter se 
vsaj skušal približati liku našega socia-
lističnega športnika. 

Fran j o 

NAJ NE BO NITI ENEGA, KI NE BI 
VPISAL SVOJO VSOTO V LJUDSKO 
POSOJILO ZA GRADNJO POPOLNE 

GIMNAZIJE! 

MLADINA IN PIONIRČKI! — ŠTEDI-
TE IN SI S TEM DENARJEM KUPITE 

OBVEZNICO (500 DIN, 250 DIN)! 

VLAGAJTE SVOJ DENAR V OBČIN-
SKO LJUDSKO POSOJILO! 

TUDI PREBIVALCI DRUGIH OBČIN 
NAŠEGA IN SOSEDNJEGA OKRAJA, 
BODO POŠILJALI SVOJE OTROKE V 

VIŠJO GIMNAZIJO V VELENJE! 

KINO » S V O B O D A « VELENJE 
Filmi v marcu 

18.—19. »Odšel brez naslova« 
20.—23. »Veliki valček« 
25.—26. »Njeno maščevanje« 
27.—30. »Neptunova hči« 

ski razred s t rankarsko razdvojen in 
razbit, tem laže ga je bilo podrediti 7. 
raznimi protidelavskimi zakoni in ga 
zasužnjiti svojim lastnim interesom. Te 
s t rankarske razprt i je v delavskih v r -
stah so bile posledice »Obznane«, ki jo 
je izdala vlada 29. decembra 1920, s 
katero je bila zabraniena Komunistična 
part i ja , ki je bila res prava voditeljica 
in avantgarda delavskega razreda Jugo-
goslavije. Odslej je bilo poštenim bor-
cem-komunistom delo med delavstvom 
zelo otežkočeno. Vendar niso klonili ter 
so borbo še zaostrili s svojim ilegalnim 
delom. 

Uradništvo na rudniku je sicer bilo 
slovensko, dočim je bilo v bivši Av-
stroogrski večinoma nemško, vendar 
delavci od njega niso imeli k a j priča-
kovati. Kot sem že prej omenil so bili 
uradniki klerikalno ali l iberalno na-
strojeni, kadar je pač slučaj nanesel, 
ob spremembah vladnih režimov. Da 
so si us tvar ja l i obstanek na rudniku, so 
klonili vsakokratnemu vladnemu reži-
mu in je na ta način ostaja l sovražnik 
bivših jugoslovanskih režimov le de-
lavec-trpin. 

(Se nadal juje) 


